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Singapurci ovládli 
společnost P3

Fond se sídlem v Singa-
puru, který spravuje sto 
miliard dolarů, se v Česku 
postaral o největší realitní 
obchod všech dob. Koupil 
firmu P3, jednoho z nej-
větších majitelů skladů, 
v přepočtu za 65 miliard 
korun. str. 8

Vítkovice shánějí   
strategického partnera
Strojírenská část holdin-
gu Vítkovice hledá stra-
tegického partnera pro 
svůj insolventní podnik 
Vítkovice Power Enginee-
ring. Vstup partnera by 
mohl zcela změnit průběh 
reorganizace. Podmínkou 
je souhlas věřitelů. str. 9

Světové trhy uchvátil 
lithiový prášek 
Ještě v lednu se tuna uhli-
čitanu lithného prodávala 
za deset tisíc dolarů, nyní 
je jeho cena dvojnásobná. 
Poptávku živí především 
rostoucí produkce aku-
mulátorů, ale také snahy 
o efektivnější skladování 
energie. str. 10

Krátce
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Vesmírný dialog
bylo by skvělé, kdyby 
mimozemšťané existovali, 
říká herečka amy adamsová 
v rozhovoru o sci-fi filmu 
Příchozí. 

kultura

str. 15

Silové rezorty  
v přebytku
Ministerstvo obrany 
nevyčerpalo z letošního 
rozpočtu 11 miliard korun, 
vnitru zbývá pět miliard.

událoSti

str. 2
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Jiří PEhE

Usa jsou údajně v úpadku, 
pomalu je prý zastíní čína. 
Proč svět tedy tak napjatě 
sleduje Us volby, a ne „volbu“ 
soudruha si Ťin-pchinga?

twitter.com/e15news

tak kudy, 
ameriko?

téma / str. 6–7
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Definice národa
Ruský prezident Vladimir Putin vyzval 
k rychlému vytvoření zákona definujícího rus-
ký národ. Používá termín „rossijskaja nacija“, 
který neoznačuje jen etnické Rusy, ale všechna 
etnika žijící na území federace. Obdoba 
někdejšího sovětského národa má obyvatele 
stmelit proti vnějšímu nepříteli. Tenhle strach 
by se neměl brát na lehkou váhu. Když totiž 
i názorově liberální redaktorka největších rus-
kých ekonomických novin autorovi zápisníku 
přede dvěma lety zaníceně tvrdila, že Evropa 
chce válku s Ruskem, někde je něco opravdu 
špatně.

Novou definici národa nabídl v nedělní 
televizní debatě i ministr financí Andrej Babiš. 
Znovu přednesl svoji myšlenku, že stát by se 
měl řídit jako rodinná firma. Můžeme se jen 
domýšlet, komu by měla patřit.

V rodném městě možného budoucího pre-
miéra se mezitím opakuje podobná zahranič-
ně-politická situace jako v Česku. Číňanům 
se nelíbí setkání prezidenta Andreje Kisky 
s dalajlamou, a proto se podle slovenského 
premiéra Roberta Fica ruší vzájemné schůzky 
a přetrhávají kontakty s potenciálními inves-
tory. Předseda vlády chce věc rychle urovnat 
a pozval na Slovensko čínského premiéra. 
Kdoví, kde se v zemích tradičně nedůvěřivých 
vůči cizincům tahle náhlá prudká náklonnost 
k lidem z Dálného východu bere.

n Úřad Martina Strop-
nického chce přebytky 
ukládat do zvláštního 
fondu. Při pomalém tem-
pu uzavírání zakázek by 
však nabobtnal do astro-
nomických rozměrů.

Pavel Otto

Sobotkova vláda je v posledních 
dvou letech k armádě a policii 
štědrá. Zvlášť u ministerstva 
obrany se však její snaha míjí 
účinkem. Do konce října nevy-
čerpalo z investičních a provoz-
ních výdajů více než jedenáct mi-
liard korun. Ministerstvu vnitra, 
které má přitom vyšší rozpočet, 
zbývá necelých pět miliard. Přes-
tože silové rezorty ještě proplatí 
stovky faktur, hlavně úřad Marti-
na Stropnického (ANO) bude mít 
výrazný zůstatek. A napřesrok 
si oproti letošku polepší o další 
4,7 miliardy.

Dlouhodobé problémy s uza-
víráním strategických zakázek 
má právě obrana, největší 
přebytky ze všech ministerstev 
měla i v minulosti. Nyní jedná se 
šéfem statní pokladny Andre-
jem Babišem (ANO) o vytvoření 

fondu, kam by si je ukládala. 
Podobný už existoval v minulé 
dekádě. Problém nastal v roce 
2009, kdy ho tehdejší exekutiva 
kvůli snížení rozpočtového defi-
citu zrušila. Vojsko tehdy přišlo 
o miliardy. Aby se to už nestalo, 
chce Stropnický vznik a fun-
gování nového fondu upravit 
zákonem.

Obrana podle mluvčího Petra 
Medka očekává, že řadu kontrak-
tů uzavře do konce listopadu. 
„Jako příklad bych uvedl smlouvy 
na nákup softwaru za několik 
set milionů korun,“ sdělil. I když 
ministerstvo nestihne profi-
nancovat všechny prostředky 
vyčleněné pro rok 2016, podle 
Medka o ně nepřijde. „Jde o pe-
níze na schválené a rozběhnuté 
projekty. Finance jsou k dispozici 
k čerpání i v příštím roce,“ dodal.

Stejně argumentuje Hana 
Malá z tiskového oddělení vnit-
ra. „Nespotřebované prostředky 
nezahrnují jen prosté investice 
a provoz, ale i prostředky na pro-
jekty spolufinancované z Evrop-
ské unie či doposud neposkytnu-
té účelové dotace,“ uvedla.

Příští rok má obrana hos-
podařit s 52,5 miliardy, vnitro 
s 62,8 miliardy. „Je to zhruba 
o deset miliard více, než jsme 

měli k dispozici v době, když 
jsme do vlády nastupovali, takže 
si myslím, že to vůbec není špat-
né číslo,“ pochvaloval si minulý 
týden Stropnický na jednání 
s poslanci. Armádní rozpočet má 
růst i v dalších letech tak, aby 
v roce 2020 dosáhl 1,4 procenta 
HDP. To by za současných pro-
gnóz znamenalo 74,6 miliardy.

Pokud ovšem ministerstvo 
neurychlí nakupování a jeho 
rozpočet dál poroste, nabobtná 
chystaný fond do astrono-
mických rozměrů. Například 
v letech 2001 až 2005 se v něm 
postupně nakumulovalo přes 
jedenáct miliard. Tedy suma, 
kterou Stropnický nedoká-
zal využít za pouhých deset 
měsíců.

obraně zbývá utratit   
11 miliard, vnitru pět

Protagonisté dne

martin Stropnický

ministr obrany

Vlastislav bříza

majitel skupiny koh-i-noor

ian WorboyS

řeDitel p3

Ministerstvo obrany dostává 
z rozpočtu více peněz, ale má 
problémy je utratit. Důvodem jsou 
komplikace se zakázkami.

str. 2

skupina se stala většinovým 
vlastníkem lukrativní nemovitosti 
v centru Prahy – Myšák Gallery. Chce 
zde mít reprezentační prodejnu.

str. 4

skupina P3 změnila majitele 
a postarala se tak o český realitní 
rekord. balík skladů a hal koupila 
singapurská firma  za 2,4 miliard eur.

str. 8

Zápisník  
Jana Pavce

Vývoj rozpočtů obrany  
a vnitra (v miliardách korun)

Pramen MO, MV

Rok
Ministerstvo 
obrany

Ministerstvo 
vnitra

2014 42 53,7

2015 43,8 55,1

2016 47,8 59

2017 52,5 62,8

Jak zachránit uSpořené peníze. Ministerstvo obrany nedokázalo utratit 11 miliard korun, které by šéf 
resortu Martin Stropnický rád převedl  do speciálního fondu. 
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n Šéf ANO podle svých 
slov komunikuje bez 
problémů se třemi mi-
nistry, dva z nich jsou 
z ČSSD. 

Pavel Otto

Premiér Bohuslav Sobotka 
zahájil sérii rozhovorů se 
sedmi sociálnědemokra-
tickými členy vlády, první 
schůzku měl s ministrem 
zdravotnictví Svatoplukem 
Němečkem. Ve středu se má 

sejít s ministrem pro lidská 
práva Jiřím Dienstbierem.

Právě o jejich jménech se 
v souvislosti s odvoláním 
nejčastěji spekuluje. Novým 
ministrem zdravotnictví by 
mohl být ředitel Fakultní 
nemocnice v Plzni Václav 
Šimánek nebo Němeč-
kova náměstkyně Lenka 
Teska Arnoštová, která je 
místopředsedkyní ČSSD. 
Premiér má změny oznámit 
nejpozději 10. prosince, kdy 
se sejde širší vedení jeho 
strany.

Předseda lidovců Pavel Bě-
lobrádek už koncem 
minulého týdne 
odmítl výzvu 
premiéra 
Sobotky, aby 
zvážil výmě-
nu ministrů 
nejmenší koa-
liční strany. 

Stejně reago-
val za své hnutí 
i jeho šéf Andrej 
Babiš. A zastal se i 
ministra kultury za KDU-ČSL 
Daniela Hermana, o jehož 

odvolání chce prezident 
Miloš Zeman dnes 

mluvit s premié-
rem Bohuslavem 

Sobotkou 
„Se mnou 

mluví asi 
tři ministři 
normálně 
a pan Herman 

patří mezi 
ně,“ řekl včera 

ministr financí 
před jednáním vlády. 

Ta se sešla poprvé od ozná-
mení Sobotky, že chystá 

personální rošády. „Nechci 
jim přitěžovat, protože pak 
mají problémy ve svých 
stranách. Pan Herman také 
dostal držkovou, když mě 
podpořil v kauze Lety. Zbylí 
dva ministři jsou ze sociální 
demokracie,“ dodal Babiš.

Kritický k Hermanovi je 
naopak Zeman. „Myslím 
si, že by měl odejít z vlády. 
Poškodil zájmy svého státu,“ 
uvedl v narážce na setká-
ní ministra s tibetským 
dalajlamou na ministerstvu 
kultury.

Sobotka začal jednat o výměně 
ministrů, babiš se zastal hermana

www.e15.cz | 3 |
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Český výrobce 
kancelářského sezení
www.ldseating.com

LD seating  
se zúčastnil koncem 
října mezinárodního 
veletrhu kancelářského 
nábytku Orgatec 
v Kolíně nad Rýnem. 
Veletrh je mezi 
odbornou veřejností 
známý svojí prestiží, 
LD seating se zúčastnil 
již po sedmé, tento rok 
na stánku o rozloze 
352 m2. I mezi silnou 
konkurencí byl veletrh 
pro firmu velmi 
úspěšný, zejména 
novinky Melody a Flexi 
slavily velký úspěch.

LD_1_6.indd   1 7.11.2016   11:30:01

n Evropské dotace, 
které půjdou na zapo-
jení odborníků z pra-
xe do výuky na střed-
ních školách, firmy 
vítají. Ocenily by ale 
i dlouhodobou podpo-
ru praktické výuky.

Adéla Čabanová

O několik set tisíc korun si 
budou od konce prosince  
moci zažádat jednotlivé 
střední školy 
u ministerstva 
školství. 

To vy-
hlásí výzvu 
z evropských 
fondů, ze 
které budou 
moci střední 
odborné školy 
financovat za-
pojení odbor-
níka z praxe 
do výuky. 

„Společně 
s pedagogem naplánují 
a zrealizují deset vyučova-
cích hodin v průběhu deseti 
po sobě jdoucích měsíců,“ 
popisuje projekt tiskové 
oddělení ministerstva 
školství. Školy budou moct 
ze stejné výzvy podpořit 

také stáž učitele u zaměst-
navatelů.

Firmy si od spolupráce se 
školami slibují lépe připra-
vené absolventy. K tomu 
by ale potřebovaly víc než 
jen jednorázovou podporu 
z evropských fondů.

„Šablony pro školy vítáme. 
Vzhledem k nesouladu mezi 
požadavky z praxe a tím, co 
absolventi umějí, bychom 
ale potřebovali systémová 
řešení daleko rychleji,“ uvádí 
Miloš Rathouský ze Svazu 
průmyslu a dopravy.

Loni byl dokončen několi-
kaletý projekt 
Pospolu, ze 
kterého vzešla 
doporučení, 
jak spolupráci 
mezi školami 
a zaměstnava-
teli podpořit. 
Jejich uvádění 
do praxe ale 
podle Rat-
houského 
usnulo. 

Mezi dopo-
ručeními byla 

například úprava vzděláva-
cích programů na odborných 
školách ve prospěch většího 
podílu praxe. 

Na učňovských oborech 
by se podle odborníků také 
měla zlepšit výuka neodbor-
ných předmětů.

učni získají praxi 
u skutečných profíků Vláda chce ocenit 

pozemky v Letech
Návrh na ukončení pro-
vozu vepřína v Letech 
včera schválila vláda, která 
zároveň rozhodla i o za-
dání posudku na ocenění 
pozemků ležících pod ním. 
Ministerstvo kultury chce 
pozemky, kde stál kon-
centrační tábor, odkoupit. 
O získání lokality spojené 
s historií Romů stát usiluje 
řadu let. názory str. 14

Zemřel bývalý  
advokát Altner
Bývalý advokát Zdeněk 
Altner, kterému letos 
na jaře přiznal soud téměř 
338 milionů korun v letitém 
sporu s ČSSD kvůli kauze 
Lidového domu, včera ráno 
zemřel. Informoval o tom 
jeho advokát Václav Veselý. 
Altnerova rodina se s ohle-
dem na smutek nebude 
k úmrtí zatím vyjadřovat, 
dodal Veselý.

V ústeckém kraji je 
dohodnutá koalice 
Komunisté uzavřou v Ús-
teckém kraji koalici s ČSSD 
a SPD-SPO. Vítěz krajských 
voleb, hnutí ANO, skončí 
v opozici. Koalice bude mít 
v pětapadesátičlenném 
zastupitelstvu těsnou nad-
poloviční většinu 28 hlasů. 
Hejtmanem by měl zůstat 
Oldřich Bubeníček (KSČM). 
Koalice bude mít v zastupi-
telstvu těsnou většinu. /čtk/

Krátce

„Nesoulad mezi 
požadavky z praxe 
a tím, co absolventi 
umějí, je potřeba 
řešit daleko 
rychleji,“ řekl Miloš 
Rathouský.

Premiér má 
změny oznámit 

nejpozději do

10.
prosince.
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n Nový majitel chce 
navázat na historic-
kou tradici galerie 
z období první re-
publiky, a proto zde 
rozhodně ponechá 
slavnou cukrárnu.

Odhadem 70procentním 
vlastníkem lukrativního pa-
láce Myšák Gallery v centru 
metropole se stala česká 
skupina Koh-i-noor. Budovu, 
jejíž cena se vyjadřuje ve sta-
milionech, v říjnu koupila 
od investičního fondu České 
spořitelny CEE Property 
Development Portfolio 2. 

Nabídka na prodej nemovi-
tosti byla neveřejná, zpro-
středkovatelská firma Knight 
Frank oslovila vytipované 
firmy a potenciální kupce. 
„Nemovitost byla nakonec 
zpeněžena ve tříkolovém 
výběrovém řízení a zájem 
měli privátní i institucionální 
investoři,“ řekl Václav Kovář 
z firmy Knight Frank.

„Koh-i-noor zde mimo jiné 
hodlá vybudovat reprezen-
tační prostory a reprezen-
tační prodejnu, ve které 
nabídne všech téměř pět tisíc 

produktů z oblasti školních, 
uměleckých a kancelářských 
potřeb,“ uvedl pro iDnes.cz 
mluvčí společnosti Martin 
Doležal. Společnost chce 
podle něj navázat na historic-
kou tradici galerie z období 
první republiky, a proto zde 
rozhodně ponechá slav-
nou cukrárnu Myšák. Více 
chce oživit obchodní pasáž 
spojující Vodičkovu ulici 
a Františkánskou zahradu. 
V obchodní pasáži je 3400 
metrů čtverečních prostor 
pro obchody a služby, budova 
také nabízí čtyři tisíce čtve-
rečních metrů kanceláří. 

Myšák Gallery je známá 
luxusním dvoupodlažním 
bytem ve svých horních 
patrech, s nímž byl spojován 
podnikatel a lobbista Roman 
Janoušek. Majitelem bytu 
se podle nedávné zprávy 
Seznamu stal podnikatel 
Kamil Hrbáček. Jeden z bytů 
v budově koupila v minulosti 
rodina bývalého náměstka 
Vrchního státního zastupitel-
ství v Praze Libora Grygárka, 
který měl podle médií na Ja-
nouška vazby a jednal s ním 
v době, kdy se VSZ zabývalo 
několika případy vztahující-
mi se k Janouškovi. /čtk, hý/

Společnost koh-i-noor 
ovládla galerii myšák

Ve VodičkoVě ulici. Společnost Myšák Gallery, jež v říjnu 
změnila vlastníka, má kapitál 420 milionů korun.
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Pod koh-i-noor holding podnikatele vlastislava břízy patří zejména 
celosvětově známý výrobce uměleckých, školních a kancelářských 
potřeb koh-i-noor Hardtmuth, ale také společnosti a podniky v Rusku 
a bulharsku a obchodní firmy v Itálii nebo Polsku. Holding dále 
zahrnuje skupinu Gama, koh-i-noor energy a koh-i-noor Machinery.

Široký 
záběr

Italská firma Grandi Stazio- 
ni naplnila své hrozby a po- 
dala žalobu na Správu želez- 
niční dopravní cesty. Firma 
žádá finanční kompenzace 
za to, že musela drahám pře- 
dat pražské hlavní nádraží. 
Uvedla to Česká televize. 
Částka nebyla upřesněna, po-
dle informací deníku E15 ale 
nepřesahuje miliardu korun. 
Italové to nekomentují. 

Žaloba je vyvrcholením 
nepřátelského rozchodu 
železničářů s Italy. Ti museli 
nádraží opustit o půlnoci 
z 16. na 17. října po deseti le-
tech od zahájení rekonstruk-
ce. Nestihli totiž opravit 

historickou Fantovu budovu 
a správa železnic odmítla 
termín jakkoli oddálit.

Společnosti Grandi Stazio- 
ni, která podle slov ředitele 
Andrey Odoardiho do stani-
ce dala 1,2 miliardy korun, se 
tak rozplynula perspektiva 
třicetiletého pronájmu. 

Žaloba však nemíří pouze 
na SŽDC, nýbrž i na další 
subjekt. Jako bývalý majitel 
nádraží se nabízejí České 
dráhy, které Italové něko-
likrát obvinili z průtahů 
při přípravě rekonstrukce 
nádraží. Dráhy ale o žádné 
takové žalobě včera nevě- 
děly. /sin/    Více e15.cz

Grandi Stazioni 
žaluje železničáře 

Auta z Blanky pojedou 
přímo na Evropskou
Obchvat pražského Vítěz-
ného náměstí by mohl být 
v provozu za pět let. Nová 
silnice by spojila Svato-
vítskou ulici s Evropskou. 
Úřady začaly posuzovat 
dopady projektu na ži-
votní prostředí v systému 
EIA. Dejvice zatížil zvýše-
ný provoz aut po otevření 
tunelu Blanka. 

Kauza prodeje budov 
ČD se musí došetřit
V trestním řízení ohledně 
prodeje někdejších budov 
Českých drah Univerzitě 
Karlově za výrazně nad-
hodnocenou cenu odhalil 
soud závažné chyby. Patří 
mezi ně nezadání ústav-
ního znaleckého posudku, 
nesprávné policejní pouče-
ní poškozeného nebo to, že 
státní zástupce s kauzou 
nic neudělal nejméně rok 
a půl. Vyplývá to z usnesení 
o vrácení věci k došetření.

Pražské quadriennale 
zve do Holešovic
Světelnému a zvukovému 
designu je věnován pro-
jekt Pražského quadrien- 
nale, za kterým mohou 
zájemci do 12. listopadu 
přijít do Lapidária Národ-
ního muzea na Výstavišti 
v Holešovicích.  /čtk/

Krátce





| 6 | téma aMerické Prezidentské VOlby

clintonová, 
nebo trump?
n Ve Spojených státech začínají prezidentské volby, 
kterým předcházela vyhrocená kampaň. Ve většině 
celonárodních průzkumů z posledních dní vedla 
demokratka Hillary Clintonová nad Donaldem Trumpem. 
Nedá se ale vyloučit, že 270 potřebných hlasů volitelů získá 
republikánský uchazeč. Důležité totiž bude, kdo zvítězí 
ve státech, kde jsou síly vyrovnané.

Karolína Flaszová

Ať vyhraje Hillary Clintonová, 
nebo  Donald Trump, čeká je 
tvrdá konfrontace s Američany 
znechucenými politikou. Ne-
bývale nepopulární kandidáti 
čelí kritice, že stylem kampaně 
výrazně přispěli k rozdělení 
země. „Tyto volby nepřináše-
ly naději, ale točily se kolem 
strachu. Poselstvím Donalda 
Trumpa byl strach o to, co bude 
s Amerikou, a vzkazem Clinto-
nové strach z Trumpa,“ podotkl 
podle NBC expert na volební 
průzkumy Peter Hart.

Negativní agitace se soupeři 
nezdrželi ani v závěrečném 
maratonu po nerozhodnutých 
státech, z nichž velkou roli 
sehrají Florida, Pensylvánie, 
Ohio, Michigan a Georgia s vy-
sokým počtem volitelů. Před-
časné hlasování, které americ-
ký volební zákon umožňuje, 
naznačilo, že volební účast by 
mohla být podstatně vyšší než 
před čtyřmi lety. A to také zna-
mená, že do výsledku klání by 
v napínavých lokalitách mohli 
výrazně promluvit Hispánci. 
Z jejich velké účasti by zřejmě 
profitovala Clintonová.

Demokratické kandidátce 
také patrně pomůže nedělní 
sdělení FBI, že ji nemíní stí-
hat v souvislosti s nově nale-
zenými e-maily, které jakožto 
ministryně zahraničí odeslala 
ze svého soukromého účtu. 
Uškodit jí naopak mohou 
nařčení z netransparentního 
financování nadace manželů 
Clintonových.

Ani Trump neunikl 
v samém závěru kampaně 
mediálním útokům. Odpůrce 
nelegální imigrace nestaví 
do nijak příznivého světla 
fakt, že jeho žena Melania 
získala v USA modelingové 
zakázky ještě předtím, než 
dostala pracovní povolení.

V průzkumu, který v neděli 
zveřejnil The Washington 
Post, si Clintonová držela 
pětiprocentní náskok. Jiné 
průzkumy však byly těsnější, 
a některé dokonce favorizo-
valy Trumpa. Za Clintonovou 
stojí hlavně ženy a zástupci 
menšin, kdežto Trump má 
na své straně muže, obecně 
bílé voliče a starší Američany. 
Všeobecně se má za to, že 
spolehlivost průzkumů není 
nijak vysoká.

Demokratka, 
či republikán? 
Baseball!
Trump teatrálně líbající 
kojence během proslovu. 
Trump prchající z pódia 
kvůli výhrůžce, že je v sále 
zbraň. Clintonová na pódiu 
se zpěvačkou Beyonce a s je-
jím manželem Jayem Z. Pod-
poru oznamují i Lady Gaga 
nebo basketbalová legenda 
LeBron James. To je mediální 
obraz amerických kandidátů 
posledních pár hodin před 
osudovým úterkem. Na prv-
ní pohled bizarní směsice 
novinářských titulků přesně 
vystihuje finále kampaně. 
Na poslední chvíli zaujmout. 
V případě Trumpa předstí-
raným rozněžněním nad 
miminem v publiku a jeho 
nepřirozeným pusinková-
ním ve snaze získat posled-
ní nerozhodnuté voličky. 
V případě Clintonové 

útokem na mladou generaci 
– pochlubit se kamarády ze 
showbyznysu. 

Bojuje se na nejdůleži-
tějších bitevních polích – 
ve státech, které rozhodnou, 
a tak oba dva přelétávají 
z místa na místo – z Floridy 
do Ohia, z Nevady do Pen-
sylvánie. Ve státech, kde je 
předem rozhodnuto a kde 
tradice jasně velí, že tady je 
modro, popřípadě červeno, 
je naopak už mnoho měsíců 
klid. V takovém Arkansa-
su například Trump vede 
s náskokem 25 procent, 
v Louisianě jej podle odhadů 
bude volit 51 procent voličů. 
Clintonová zase svého 
protivníka více než o 20 pro-
cent převálcuje v Kalifornii 
nebo v Marylandu. Tady se 
zkrátka na nějaké předvoleb-
ní mítinky lidé těší zbytečně, 
byla by to ztráta času.

Víkend před historickými 
volbami to stejně vypadá, 
že víc žije celá Amerika 
baseballem. Po dlouhých 
108 letech zvítězil ve Světové 
sérii oblíbený tým Chicago 
Cubs. Je jasné, že sportovní 
oslavy nad těmi nadcházejí-
cími politickými vedou.

autorka je novinářka žijící v usa

Náš člověk v USA

Julie Urbišová
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n Amerika hlasuje 
o změně kurzu své eko-
nomiky po sedmi letech 
nepřetržitého hospo-
dářského rozmachu.

Jaroslav Bukovský

V pořadí pětačtyřicátý americ-
ký prezident přebere nejlépe 
našlápnuté hospodářství 
za uplynulé dva roky. Ve třetím 
čtvrtletí povyrostla ekono-
mika Spojených států proti 
druhému kvartálu téměř 
o tři procenta, ve srovnání 
s eurozónou tak stoupla 
takřka desetkrát rychleji, ob-
dobně předčil americký růst 
i průměrný výkon ekonomik 
Evropské unie. Růst se odráží 
i na trhu práce, Amerika má 
nejmenší nezaměstnanost 
za posledních devět let.  

Co by na tom mohlo změnit 
vítězství demokratky Hillary 
Clintonové, která klade důraz 
na sociální spravedlnost 
spojenou s ambiciózními 
vládními výdaji? A co by 
způsobil vyhraněný protek-
cionismus a sázka na upada-
jící průmysl protikandidáta 
Donalda Trumpa? Na tom se 
ekonomové neshodnou.

Trumpův důraz na pro-
tekcionismus by podle nich 
ohrozil pozici amerických 
firem a potažmo celé země 
v globální ekonomice. Zámoř-
ský byznys by nicméně mohl 
těžit z miliardářem slibo-
vaného poklesu firemních 
daní. „To by sice krátkodobě 
prospělo růstu ekonomiky 
díky vyšší spotřebě domác-
ností, ale mělo by za následek 
i zvýšení federálního dluhu, 
protože snížení výdajů by tak 

lehké nebylo,“ upozorňuje 
ekonom Komerční banky 
Marek Dřímal. 

Odmítavý postoj k přistě-
hovalcům se podle ekonomů 
může negativně odrazit v ze-
mědělství, které je tradičně 
vděčným přístavem levné 
pracovní síly zvenčí. Důraz 
na investice do obrany a proti 

Clintonové nepříliš velký 
zájem o ekologii může naopak 
podpořit výrobce zbraní 
a vojenské techniky stejně 
jako oblasti tradičních zdrojů 
energie, jako jsou uhlí a ropa.

Clintonové záměr zvýšit 
minimální mzdu se zase 
může podepsat pod slabší 
kondicí služeb typu re-

stauratérství, silnější tlak 
na regulaci léčiv také ohrozí 
sektor farmaceutiky, naopak 
vytěžit z politiky potenciální 
prezidentky mohou právě 
obchodníci s alternativními 
energiemi.

„Postoj kandidátů odpo-
vídá faktu, že jeden chce 
navázat na svého stranic-
kého kolegu a druhý by rád 
prosadil změnu. Trump 
využívá nerovnováhy v ob-
chodu a slabšího průmyslu 
a čerpá zde argumenty proti 
obchodním dohodám, Číně, či 
pro rozsáhlejší ochranářství. 
Negativně mluví také o trhu 
práce, ačkoli příznivý vývoj 
na tomto poli je evidentní. 
Clintonová naopak zdůraz-
ňuje dosavadní úspěchy 
a chce na ně navazovat,“ 
soudí analytik Patria Finance 
Tomáš Vlk.

duel určí i směr ekonomiky

Vítězem sociálních 
sítí je trump
Michal Tomeš

Čtyřiačtyřicet procent. Taková 
část dospělých Američanů 
získává informace o prezident-
ských volbách ze sociálních 
sítí. Pokud při minulém boji 
o prezidenta USA platilo, že 
pomocí internetu kandidáti 
oslovovali především mladší 
voliče, dnes Twitter a Face-
book tvoří jeden z primárních 
informačních kanálů. Kan-
didáti totiž dokážou oslovit 
miliony sledujících s jakoukoli 
myšlenkou jediným kliknutím. 
Rychle, jednoduše a v podstatě 
zadarmo. „Pokud si politici 
na internetu získají skalní 
fanoušky, dokážou díky nim 
na síti oslovit i jejich přátele 
a známé,“ uvedla šéfka Oba-
movy volební kampaně Laura 
Olinová. 

Donald Trump je v akti-
vitě na internetu podle čísel 
o něco úspěšnější. Na Twitteru 
ho sleduje téměř 13 milionů 
lidí, proti Clintonové má 
tedy náskok asi 2,8 milionu 
sledujících. Ještě větší úspěch 
má Trump na Facebooku, kde 
se svými dvanácti miliony 
přívrženci poráží Clintonovou 
o čtyři miliony „lajků“. 

To však neznamená, že by 
Trump virtuálnímu prostoru 
vládl. Oba kandidáty zmiňují 
ve svých příspěvcích uživatelé 
Facebooku přibližně stejnou 
měrou. Navíc si Clintonová 
může připsat jeden zajímavý 
úspěch. Její tweet, ve kterém 
Trumpa vyzvala, aby svůj účet 
smazal, se stal nejoblíbenějším 
příspěvkem vůbec. 

Volební kampaň na interne-
tu je však spíše evolucí situace 
z let minulých, podpořila ale 
zajímavý trend – Twitter už 
neslouží jako sociální síť, ný-
brž se z něj stal hlavně 
zpravodajský a poli-
tický nástroj. 

Jan Pavec

Demokratická kandidátka 
Hillary Clintonová vybrala 
podle posledních údajů Fede-
rální volební komise na svou 
kampaň celkem 1,3 miliardy 
dolarů. Jasně tak porazila své-
ho republikánského soupeře 
Donalda Trumpa, který na pří-
spěvcích firem i lidí získal 800 
milionů dolarů.

Financování Trumpovy 
kampaně silně ovlivnila 
nepřízeň 

tradičních republikánských 
sponzorů, kteří kontroverz-
ního kandidáta nechtějí 
podpořit. Neúspěch u nejbo-
hatších vrstev se ovšem Trump 
snažil obrátit ve svůj prospěch 
a svou soupeřku vykreslil jako 
kandidátku Wall Street.

Nahrává mu v tom fakt, že 
pět největších přispěvatelů 
Clintonové tvoří velké inves-
tiční společnosti včetně firmy 
známého miliardáře a filantro-
pa maďarského původu George 
Sorose. Všichni tito dárci 
přispěli podle výzkumného 

portálu Open Secrets více než 
10 miliony dolarů.

U Trumpa jsou 
dary největ-

ších 

sponzorů menší, zhruba jeden 
až dva miliony dolarů. Výjim-
kou je investiční společnost 
Renaissance Technologies, kte-
rá přispěla 15,5 milionu dolarů. 
Táž firma ovšem podobnou 
částkou přispěla i Clintonové. 

Kampaň republikánského 
kandidáta se tak spoléhala 
spíše na drobné dárce. I tam 
ovšem Clintonová vítězí. Podle 
posledních ověřených dat 
z poloviny října získal Trump 
na darech pod 200 dolarů 
68 milionů, kdežto demokra-
tická kandidátka 88 milionů. 
Clintonové přispívají hlavně 
ženy, jejichž dary tvoří 52 pro-
cent příspěvků. U Trumpa je to 
jen 28 procent.

Minulý týden jeho tým 
oznámil, že částka vybra-
ná od malých dárců v říjnu 
dosáhla sta milionů dolarů. To 
by znamenalo výrazný skok, 
kontrola těchto údajů ovšem 
proběhne až po volbách. 

Úspěch demokratické kan-
didátky ve vybírání finančních 
prostředků potvrzuje trendy 
posledních dvou desetiletí. 
Republikánští uchazeči o pre-
zidentský úřad dokázali vybrat 
více peněz jen v letech 1996 
a 2000. Více e15.cz

rozzlobil své republikány 
a dostal méně peněz

2012 2013 2014 2015 2016

7,9

6,7

5,6
5,0 4,9

Nezaměstnanost  
(v procentech)

pramen americký úřad statistiky práce

odhad

2012 2013 2014 2015 2016

2,22

1,49

2,43 2,43

2,70

Růst hDP (v procentech)

pramen světová banka

odhad Světové banky

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/clintonova-trumpa-financne-porazi-na-vsech-frontach-podivejte-se-na-nejvetsi-darce-1324666
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n Fond se sídlem 
v Singapuru, který 
spravuje sto miliard 
amerických dolarů, se 
v Česku postaral o nej-
větší realitní obchod 
všech dob. Koupil 
firmu P3, jednoho 
z největších majitelů 
skladů. 

Daniel Novák

Balík skladů a průmyslo-
vých hal v devíti evropských 
zemích s centrem v Česku 

změnil majitele. Novým 
vlastníkem firmy P3 se stal 
správce singapurských de-
vizových rezerv GIC. 
Státní fond dal 
za nemovitosti 
2,4 miliardy 
eur, v přepoč-
tu kolem  
65 mi- 
liard korun. 
Tak rozsáhlý 
realitní obchod 
se v tuzemsku 
ještě neodehrál. 

„Transakce vypoví-
dá o zájmu velkých zahra-
ničních investorů i čes-
kých a zahraničních bank 

o sektor skladové logistiky 
v regionu a víru v jeho další 

rozvoj,“ sdělil Miloš Felgr 
z pražské pobočky 

advokátní kan-
celáře Clifford 

Chance. Ta 
krátce před 
uzavřením 
transakce po-
máhala klubu 

českých bank 
ve složení 

ČSOB, Komerční 
banka, Česká spo-

řitelna a UniCredit 
Bank s refinancováním 
dluhu P3.  Singapurci koupili 
developera od severoameric-

kých investičních obrů TPG 
a Ivanhoe Cambridge, kteří 
si P3 pořídili před třemi lety. 
Firma tehdy měla 1,5 mi- 
lionu metrů čtverečních 
skladů, což mezitím stačila 
zdvojnásobit. V závěsu 
za konkurentem CTP patří 
spolu s firmou Prologis mezi 
největší tuzemské vlastníky 
průmyslových realit. 

Zhruba třetina z celko-
vé výměry areálů P3 leží 
v tuzemsku. Firma vlastní 
například největší český 
logistický komplex v Praze 
– Horních Počernicích. Nový 
areál rozvíjí v Jirnech u D11. 
„Díky ziskovému portfo-

o český realitní rekord 
se postarali Singapurci

Správce  
singapurských  

devizových rezerv dal  
za nemovitosti v P3  

2,4
miliardy eur, zhruba  

65 miliard  
korun.

liu a pozemkům pro další 
výstavbu věříme, že růst 
P3 bude pokračovat. Jsme 
přesvědčeni, že logistický 
trh v Evropě má dlouhodobý 
potenciál, a těšíme se, že ho 
budeme s velmi schopným 
managementem P3 společně 
rozvíjet,“ uvedl Lee Lok Sun, 
ředitel investic GIC Real Es-
tate. Na obchodu se podílela 
řada poradenských a práv-
ních firem. Byly to mimo jiné 
advokátní kanceláře White 
& Case a Dentons nebo inves-
tiční banka Eastdil Secured. 

Transakci usnadnilo, že se 
P3 nedávno dohodla s me-
zinárodní skupinou bank 
na refinancování úvěrů za  
1,4 miliardy eur. Společnosti 
to rozvázalo ruce k dalším 
investicím.  

Majetek singapurského 
státního fondu GIC převy-
šuje sto miliard amerických 
dolarů. Společnost se sou-
střeďuje na nerizikové dlou-
hodobé investice. Aktivní je 
ve čtyřiceti zemích. 

Meziroční růst maloobchodních tržeb* (v procentech)

*kromě motorových vozidel  Pramen ČSÚ
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Zatímco tržby v maloob-
chodě v srpnu meziročně 
přidaly osm procent, v září 
už rostly jen 4,7procentním 
tempem. V srpnu však letos 
bylo o dva pracovní dny více 
než loni, počet zářijových 
pracovních dní byl stejný. 
Meziměsíčně se maloob-
chodní tržby zvýšily o šest 
desetin procenta.

Důvodem poklesu není 
podle hlavního ekonoma 
UniCreditu Pavla Sobíška 
váhavý přístup spotřebite-
lů, ale kombinace tří vlivů. 
Prvním je skutečnost, že 
kvůli rostoucím cenám 
pohonných hmot už spo-
třebitelé na jejich nákupu 
neušetří tolik jako v první 
polovině roku. „Zadruhé 

po letech dynamického 
růstu se obrátily do minusu 
tržby za prodej počítačového 
a komunikačního vybavení, 
což zřejmě souvisí s nasy-
ceností trhu a momentál-
ním nedostatkem novinek. 
A zatřetí mimořádně teplé 
počasí trvající až do konce 
září patrně odložilo sezonní 
nákupy některého oblečení,“ 
uvedl analytik.

Nejvyšší růst zaznamenal 
tradičně internetový a zásil-
kový prodej, jenž si meziroč-
ně polepšil o 21,5 procenta. 
Tržby rostly také ve spe-
cializovaných prodejnách 
s výrobky pro kulturu, sport 
a rekreaci (o 5,8 procenta) či 
domácnost (o 4,2 procenta).  
/čtk/  Více e15.cz 

růst maloochodních 
tržeb zpomalil

po Více než Sto letech se na plzeňském hlavním nádraží zásadně mění podoba železniční 
dopravy. Končí tam tříletá rekonstrukce severní části a kolejišť ve směru na Prahu, Žatec a České 
Budějovice. Nástupiště s kolejemi a zastřešením stála zhruba polovinu z celkové hodnoty stavby 
za 1,81 miliardy korun, prostavěno už je devadesát procent.  

PřEStaVBa Za MiliaRDy
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http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/makroekonomicka-data/maloochodni-trzby-zpomalily-jejich-rust-dosahuje-necelych-peti-procent-1325019


Výrobci pošlou na trh 
kolem 2,3 milionu lahví 
tradičního svatomartinské-
ho vína. Odhadl to Vinařský 
fond s tím, že množství 
mladého moku se nezmění 
ani přesto, že letošní úroda 
byla nižší než loňská. 

Obliba svatomartinské-
ho vína v Česku mnoho-
násobně vzrostla, ještě 
v roce 2005 činila 125 tisíc 
lahví za rok, od roku 2012 
se udržuje nade dvěma 
miliony. První mladá vína 
se otevřou 11. 11. v 11 hodin 
po celé republice. Hlavní 
část oslav se uskuteční 
v centru Brna.

Podle šéfa Vinařského 
fondu Jaroslava Machovce 
svatomartinské víno už 
mezi spotřebiteli i vinaři 
získalo takové postavení, 
že je nepostradatelné, a to 
bez ohledu na množství 
sklizených hroznů daného 
ročníku. 

„Tedy i v ročnících, kdy se 
kvůli nepřízni počasí urodí 
méně, vinaři vyrábějí dosta-
tek svatomartinského vína, 
aby uspokojili poptávku. 
Z hlediska celkové produk-

www.e15.cz | 9 |

n Nový investor by 
měl pomoci s reor-
ganizací insolventní 
firmy Vítkovice Power 
Engineering. S jeho 
vstupem by ale museli 
souhlasit věřitelé.

Jan Stuchlík

Vedení Vítkovice Power Engi-
neering jedná s potenciálním 
strategickým partnerem. 
Dokládá to zápis z jednání 
prozatímního věřitelského 
výboru z 11. října, v němž in-
solvenční správce David Van-
drovec uvádí, že byl o jednání 
informován. Vstup partnera 
by mohl zcela změnit průběh 
reorganizace firmy, což je 
také důvod, proč VPE Van-
drovcovi ještě nepředložilo 
teze reorganizačního plánu.

Jednání o vstupu strate-
gického partnera potvrdila 
poté i mluvčí Vítkovic Eva 
Kijonková s tím, že zatím 
nelze zveřejnit podrobnosti. 
O snaze najít investora pro 
strojírnu, která vykrvácela 
kvůli problémům se stavbou 
turecké elektrárny Adularya 

a obnovou tuzemských uhel-
ných elektráren, hovoří i další 
osoby obeznámené s plány 
vítkovického managementu. 
Sám Vandrovec ale informace 
nechtěl komentovat. 

V srpnu holding Vítkovi-
ce Machinery Group jednal 
o strategické spolupráci 
s čínským konglomerátem 
CEFC, který už 
vstoupil napří-
klad do strojí-
ren ŽĎAS nebo 
do fotbalové 
Slavie Praha. 
Ve hře údajně 
byla také spo-
lupráce s dal-
šími čínskými 
investory, ale 
výsledky fi-
nančních ana-
lýz je od vstu-
pu odradily.

Pokud by se vítkovické-
mu managementu podařilo 
strategického investora pro 
uskutečnění reorganizačního 
plánu získat, musela by jeho 
vstup schválit schůze věřite-
lů. „Vstup investora by měli 
schvalovat všichni věřitelé 
dlužníka hlasující o reorga-
nizačním plánu,“ vysvětluje 

Vandrovec. Náznak snahy 
o získání partnera se může 
skrývat také za rozdělením 
holdingu Vítkovice Machi-
nery Group, o němž firma 
informovala na konci října. 
Ze skupiny holding vyčlenil 
do samostatné společnosti 
Cylinders Holding zisko-
vou lahvárnu. Druhou část 

holdingu tvoří 
strojírenské 
dcery, mezi něž 
patří Vítkovice 
Power Engi-
neering a další 
dvě společnosti 
v insolvenčním 
řízení, Vítkovi-
ce Gearworks 
a Vítkovice 
Envi. 

„Strojí-
renská část 
skupiny se 

stane menším, jasně zaměře-
ným a jednoznačně definova-
ným celkem, což jí mimo jiné 
zajistí větší šanci u investorů, 
které by tato část skupiny 
VMG mohla případně získat 
pro stabilizaci a posílení po-
zice v oboru sofistikovaného 
strojírenství a navazujících 
služeb,“ uvedla Kijonková.

Strojírenská část 
Vítkovic hledá 
strategického partnera

O hledání partnera 
svědčí i to, že 
holding vyčlenil 
ziskovou lahvárnu 
a ve zbytku nechal 
strojírenské dcery 
včetně VPE. 

práce S koVy. Výrobní program Vítkovice Power Engineering se opírá o metalurgii. Podnik dodává 
tvarové výkovky, odlitky či obruče pro energetiku, chemii nebo petrochemii.
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Svatomartinského 
vína bude jako loni 

ČD přepravily o dva 
miliony cestujících více
S Českými drahami za de-
vět měsíců roku cestovalo 
téměř 129 milionů lidí, 
meziročně téměř o dva mi-
liony více. Nárůst je patrný 
tam, kde ČD nasazují nová 
či modernizovaná vozidla, 
a v příměstské dopravě.

Doosan dodá Jordánsku 
turbínu  za stamiliony
Plzeňské strojírny Doo- 
san Škoda Power dodají 
do Jordánska turbosoustro-
jí o výkonu 183 megawattů 
pro paroplynovou elek-
trárnu Zarqa. Kontrakt má 
hodnotu několika stovek 
milionů korun.

Výrobce ytongu  
utržil přes miliardu 
Společnost Xella CZ z Hru-
šovan u Brna, která vyrábí 
tvárnice Ytong, dosáhla  

loni opět více než miliardo-
vých tržeb, přesněji  
1,156 miliardy korun.  

Ťok: Portugalci  
dostavějí obchvat Třince 
Portugalská stavební firma 
Mota – Engil se podle mi-
nistra dopravy Dana Ťoka 
vrátí na stavbu obchvatu 
Třince a dokončí ho podle 
plánu do konce září příští-
ho roku. Portugalci stavbu 
opustili poté, co se její 
tuzemský partner SDS Ex-
most dostal do insolvence.

Pošta zrušila aukci 
kláštera za 420 milionů
Z elektronické aukce býva-
lého kláštera benediktinek 
na pražském Smíchově 
s vyvolávací cenou 420 mi- 
lionů korun sešlo. Závaz-
nou nabídku podala jediná 
firma, ale s formálními 
chybami, a proto do dražby 
nemohla být zařazena. /čtk/  

Krátce

ce vína u nás ale svatomar-
tinské víno nikdy nezpůso-
bí nedostatek nebo výpadek 
vín, která přicházejí na trh 
zpravidla až v novém roce,“ 
uvedl Machovec.

Svatomartinské víno je 
podle něj velmi zajímavé 
nejen pro spotřebitele, 
kterým nabízí atraktivní, 
příjemně pitelná, svěží 
vína a možnost seznámit se 
s novým ročníkem, ale i pro 
vinaře. /čtk/

Produkce 
svatomartinského vína  
(v tisících lahví)

Pramen Vinařský fond

2005

2006

2007

2008

2009

2010

2011

2012

2013

2014

2015

2016

125

2300
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kofola

nápojářské skupině klesly ve třetím čtvrtletí meziročně tržby  
o 2,4 procenta na 5,43 miliardy korun a ukazatel ebItDa (provozní 
zisk před odpisy) o 13,9 procenta na 851 milionů korun. Hospodářský 
výsledek skupiny nejvíce ovlivnila situace na polském trhu, kde nyní 
kofola chystá velkou expanzi.

ryanair holdings

Pololetní zisk irských nízkonákladových aerolinek stoupl o sedm 
procent na 1,17 miliardy eur (téměř 32 miliard korun). Počet 
přepravených cestujících se zvýšil dokonce o 12 procent na 64 milionů. 
Firma je největším leteckým přepravcem v evropě, zároveň zlepšila 
dlouhodobý výhled pro další růst počtu pasažérů. „Druhá polovina roku 
ale bude obtížná,“ varoval generální ředitel podniku Michael O‘leary.

 

hSbc

největší britská banka se ve třetím čtvrtletí propadla do ztráty  
204 milionů dolarů (pět miliard korun). výsledky ovlivnila ztráta 
související s prodejem brazilské divize, vysokými náklady 
na restrukturalizaci a nepříznivým vývojem měnových kurzů. Hrubý zisk 
banky se propadl o 86 procent na 843 milionů dolarů.  /čtk/

Výsledky

n Nástup elektromo-
bilů žene cenu základ-
ní komodity pro výro-
bu baterií vzhůru. Dle 
expertů nelze očeká-
vat, že se trend v příš-
tích letech změní.

Radek Pavlovič

Popularita stříbřitého, leh-
kého a měkkého kovu lithia, 
který dobře vede elektrický 
proud i teplo,  na světových 
trzích nebere konce. Cena 
prášku uhličitanu lithného 
se jen letos zdvojnásobi-
la,  už na 20 tisíc dolarů 
za tunu. Poptávku živí pře-
devším rostoucí produkce 
akumulátorů, ale také sna-
hy o efektivnější skladování 
energie.

Ještě v lednu 2016 se tuna 
uhličitanu lithného prodá-
vala za deset tisíc dolarů, 
nyní je jeho cena dvojnásob-
ná. Lithium patří k nejžáda-
nějším materiálům přede-
vším kvůli sílícímu zájmu 
o nové a výkonnější lithium-
-iontové baterie. Ty samo-
zřejmě pohánějí smartpho-
ny, tablety, notebooky, ale 
také elektromobily.

Trh s li-ion bateriemi 
je dokonce tak velký, že 
globální produkce za loňský 
rok by dokázala zásobovat 
elektřinou celý svět po jed-

nu minutu. „České republice 
by to stačilo na plných osm 
hodin,“ tvrdí Tomáš Kazda 
z Fakulty elektrotechniky 
a komunikačních technolo-
gií VUT v Brně.

Přes rostoucí poptáv-
ku po větších výkonech, 
elektromobilech a čistší 
elektřině je byznys s lithiem 
stále docela malý. Žádaný 

materiál se těží především 
v Austrálii a v trojúhelníku 
mezi Argentinou, Bolívií 
a Chile. 

Loni se celosvětově 
spotřebovalo 184 tisíc tun 
uhličitanu lithného. Nej-
větší objem drahocenného 
kovu zpracovávají přede-
vším výrobci spotřební 
elektroniky jako Samsung, 

Sony, LG, Panasonic nebo 
ATL. Do budoucna se však 
očekává, že roli dominant-
ního zpracovatele převezme 
automobilový sektor, a to 
díky nástupu elektromobi-
lů. Ostatně do světa lithium-
-iontových baterií čerstvě 
vstoupil třeba japonský 
automobilový obr Toyo-
ta. Studie Deutsche Bank 

odhaduje růst poptávky 
po lithiovém prášku do roku 
2025 na   534 tisíc tun.

Magazín Nature sice 
varoval, že technologie 
lithium-iontových ba-
terií dosahuje už téměř 
hranice svých možností, 
těžaře a výrobce baterií to 
však zatím nemusí trápit. 
Uvažované alternativy 
baterií budoucnosti počítají 
s lithiem jako základním 
prvkem i nadále. V úvahu 
přichází technologie lithi-
um-síra, která umí pojmout 
teoreticky až pětkrát více 
energie než lithium-ionto-
vá baterie. Nové možnosti 
by mohly nabídnout také 
baterie na principu lithium-
-vzduch nebo sodík-vzduch. 
„Po věku zlata, uhlí a ropy 
vstupujeme do věku lithia. 
Rodí se skupina lithiových 
magnátů,“ okomentoval 
popularitu kovu analytik 
James Burgess.

trhy uchvátil lithiový prášek

Země Množství Kurz

austrálie 1 18,764

čína 1 3,606

Dánsko 1 3,631

eMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,596

Japonsko 100 23,411

kanada 1 18,240

Maďarsko 100 8,829

norsko 1 2,968

Polsko 1 6,242

Rusko 100 38,344

Švédsko 1 2,706

Švýcarsko 1 25,045

turecko 1 7,705

Usa 1 24,424

velká británie 1 30,350

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 7. 11. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

Cetv 58,15   1,48 % 

čeZ 454,50   -1,41 % 

erste bank 707,40   -0,51 % 

Fortuna 89,55   2,17 % 

kofola 380,00   -0,45 % 

kb 910,50   2,92 % 

Moneta 84,30   0,66 % 

O2 CR 229,70   2,87 % 

Pegas 768,00   1,98 % 

Philip Mor. čR 12 144,00   -1,37 % 

tMR 717,00 -0,42 %

Unipetrol 185,00   0,87 % 

vIG 482,60   0,54 % 

Celkový objem (v tisících korun) xxx

akcie na pražské burze 7. 11. 2016 

kontrola kVality. Pracovník odebírá vzorky uhličitanu lithného. ten v Chile vyrábí z chloridu 
lithného získávaného odpařováním na minerály bohaté solanky.
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Vývoj ceny uhličitanu 
lithného (za tunu v dolarech)

 pramen benchmark mineral intelligence

5000 5500 7000

20 000

2013 2014 2015 2016



n Na zákazu impor-
tu je kuriózní to, že 
Česko žádné ryby 
do Saúdské Arábie 
nevyváží.

David Vagaday

Ojedinělé případy výskytu 
nemoci koi herpesviróza ved-
ly úředníky v Saúdské Arábii 
k vystavení embarga na dovoz 
českých kaprů. „Česká 
republika do Saúdské Arábie 
nevyváží žádné ryby, tudíž 
ani nemůže v této souvislosti 
vzniknout českým rybářům 
žádná škoda,“ potvrdila pro 
deník E15 mluvčí minister-
stva zemědělství Markéta 
Ježková. 

Na krok království upozor-
nil regionální web GDNon-

line.com, českou Státní ve-
terinární správu však o něm 
nikdo oficiálně neinformoval. 

Takové opatření je podle 
správy ale možné, protože 
některé státy vydávají plošné 
zákazy na základě údajů 
z mezinárodních institucí. 
„Saúdská Arábie tak může 
konat na základě informací 
Světové organizace pro zdraví 
zvířat, kterou pravidelně 
informujeme o nákazové 
situaci,“ vysvětlil mluvčí ve-
terinární správy Petr Pejchal. 
Plošné embargo pak vlády 
uvalují i v případech, když se 
závadné produkty do dané 
země vůbec neexportují.

Saúdské ministerstvo 
životního prostředí, vodo-
hospodářství a zemědělství 
oznámilo embargo právě 
na základě zprávy výše zmí-

něné organizace o riziku koi 
herpesvirózy. Ministerstvo 
zároveň instruovalo orgány 
na hranicích, aby zákaz 
uplatňovaly.  Více e15.cz

Saúdové zakázali dovoz
českých kaprů
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NIKA Logistics upevnila spolupráci se skupinou Wienerberger
Se společností Wienerberger, předním výrobcem pálených cihel, spolupracuje 
společnost NIKA Logistics již od roku 2000, kdy do portfolia svých služeb 
začlenila vnitrostátní kamionovou dopravu. V letošním roce spolupráce 
narostla kvalitativně i objemově: NIKA Logistics obstála ve výběrovém řízení 
na dopravu a stala se jedním ze tří výhradních partnerů v rozvozu produktů 
společnosti Wienerberger.

„Projekt chápu ze strategického pohledu za 
jeden z nejdůležitějších v posledních letech, 
zejména proto, že Wienerberger je dominantní 
skupinou ve výrobě a dodávkách stavebních pro-
duktů na vnitrostátním trhu v České republice,“ 
komentuje uzavřenou dohodu o spolupráci Miro-
slav Nádvorník, výkonný ředitel NIKA Logistics.

Tým vnitrostátní dopravy společnosti, vedený 
nejzkušenější dispečerkou v oboru paní Mirkou 
Rabasovou, zvládl přípravu a rozjezd projektu 
na výbornou. O kvalitě výkonu nejlépe svědčí 
skutečnost, že nárůst zajišťovaných přeprav pro 
skupinu Wienerberger je oproti roku 2015 více 
než dvojnásobný. V první polovině roku 2017 
bude probíhat optimalizace projektu, po ní již 
bude následovat rutinní provoz.

Portfolio činností
Rok 2017 bude pro společnost NIKA Logistics 
významný i z toho pohledu, že oslaví dvacet let 
od svého založení. Tento dlouholetý člen hol-

dingu Czechoslovak Group se za dobu své exi-
stence vypracoval mezi významné hráče v logi-
stice a dopravě. Disponuje více než 250 vozidly 
různých typů a hmotností, která za rok najezdí 
více než 22 milionů kilometrů. Společnost pro-

vozuje také více než 20 tisíc metrů čtverečních 
skladovacích ploch.

NIKA Logistics se věnuje vnitrostátní i mezi-
národní kamionové dopravě a spedici, pro své 
klienty zajišťuje skladovací a logistické služby, 
doménou je přeprava nadměrných a ADR zá-
silek. Společnost patří mezi poskytovatele ná-
mořní přepravy, a to jak kusových, tak celokon-
tejnerových zásilek. Portfolio služeb doplňuje 
letecká a železniční doprava. 

Kromě logistických služeb se NIKA Logistics 
věnuje též zemním a těžebním pracím, například 
realizaci zpevněných ploch, podkladních vrstev, 
komunikací nebo naopak demoličním činnostem. 
Od roku 2012 se společnost zaměřila i na těžbu 
písku a kameniva, které nabízí svým zákazníkům.

Holding Czechoslovak Group (CSG)
Díky dlouholetému členství využívá společnost 
NIKA Logistics synergií v rámci holdingu CCSG. 
V rámci skupiny CSG je významným poskytova-
telem logistiky pro společnost Tatra Trucks.  
V nejbližším období se bude NIKA Logistics po-
dílet na přesunu výrobních kapacit společnosti 
Avia, již holding CSG v letošním roce získal. Od 
příštího roku obnoví CSG výrobu nákladních 
automobilů této tradiční značky v Přelouči, kam 
se výroba přemístí z pražských Letňan.

Členové #NIKAteamu vnitrostátní dopravy, kteří mají 
projekt Wienerberger na starosti: Zleva: Vladimír 
Mrázek, Miroslava Rabasová – vedoucí dispečerka, 
Lenka Košťálová, Hana Veverková, Kateřina Saláko-
vá, Vlasta Morávková.

259853/24 inzerce

Bitva o Bílý 
dům zastiňuje 
boj o Senát
V listopadu čeká akciové trhy 
série důležitých událostí. 
Kromě  amerických prezi-
dentských voleb se dnes zá-
roveň bojuje o složení Senátu 
a Sněmovny reprezentantů. 
Zejména v případě nynější 
obměny 34 členů Senátu 
půjde o velice důležitou bitvu, 
ve které budou republikáni 
obhajovat 24 senátorů. Na-
proti tomu demokratům stačí 
prosadit pět členů pro získání 
většiny. 

Klíčová tedy ve finále bude 
výsledná kombinace výsled-
ků. Pokud demokraté získají 
Bílý dům a/nebo Senát, k ra-
dikálním změnám hospodář-

ské politiky v USA podle nás 
nedojde. To by se pravděpo-
dobně pozitivně projevilo 
i v cenách rizikových aktiv. 
Naproti tomu Trumpovo ví-
tězství a zisk Senátu ze strany 
republikánů by zřejmě vedly 
k vyšší volatilitě a viditelným 
změnám na makroekonomic-
ké úrovni, což by přinejmen-
ším bezprostředně po vý-
sledcích negativně dopadlo 
na akciové trhy. 

O týden později, na  
14. listopadu, pak akciové 
trhy čeká pololetní revize slo-
žení indexu MSCI. Dočkáme 
se dlouho očekávaného roz-
hodnutí o setrvání či vyřazení 
společnosti O2 ČR. Z cenového 
vývoje posledních dvou týdnů 
v říjnu, z nichž MSCI náhodně 
vybere právě jeden den, 
na kterém zafixuje ceny, nám 
pak vychází zhruba třiceti-
procentní pravděpodobnost, 
že O2 ČR v MSCI Indexu 
zůstane.

 
autor je analytikem patria Finance

Z parketu

Ondřej Koňák

nedopluJí. Kapříci z Česka 
nesmějí do Saúdské arábie 
kvůli výjimečnému výskytu  
koi herpesvirózy.
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n Generální tajemník 
OSN Pan Ki-mun věří, 
že se dohodu podaří 
vyjednat do konce 
roku. Poslední mírový 
plán OSN pro Kypr 
odmítli řečtí Kypřané 
v roce 2004.

Zástupci řecké a turecké 
části Kypru zahájili včera 
ve švýcarském letovisku 
Mont Pèlerin jednání o sjed-
nocení ostrova rozděleného 
od roku 1974. Rozhovory, 
jejichž zprostředkovatelem 
je OSN, mají trvat do pát-

ku. Schůzky se zúčastňuje 
generální tajemník OSN Pan 
Ki-mun, prezident Kypru 
Nicos Anastasiadis a turec-
kokyperský vůdce Mustafa 
Akinci.

„Oba lídři dospěli ke zlo-
movému bodu rozhovorů,“ 
uvedl Pan Ki-mun a vyzval, 
aby Anastasiadis a Akinci 
ze současných rozhovorů 
vytěžili co nejvíce. „Řeše-
ní je na dosah ruky,“ řekl 
s vírou, že se dohodu podaří 
vyjednat do jeho odstoupe-
ní z funkce. K tomu dojde 
koncem roku.

Klíčovou otázkou aktuál- 
ních rozhovorů je návrat ma-
jetku řeckým obyvatelům, 

který zabrali na severní části 
ostrova Turci.

Pokud švýcarské rozhovo-
ry dopadnou dobře, měla by 
se následně konat meziná-
rodní konference za účasti 
Řecka, Turecka a Británie. 
Tyto tři země jsou od nezá-
vislosti Kypru v roce 1960 
podle ústavy garančními 
mocnostmi. Zástupci severní 
části ostrova požadují, aby 
Turecko i nadále zůstalo 
garantem. Řečtí Kypřané ale 
namítají, že členská země EU 
žádné garanční mocnosti již 
nepotřebuje.

Na konci jednání by 
měl vzniknout federální 
stát dvou rovnoprávných 
entit. Výsledky rozhovorů 
budou muset v obou částech 
ostrova schválit ještě lidé 
v referendu. /čtk, hý/

Předchozí mírový plán 
OSN pro Kypr odmítli řečtí 
Kypřané v roce 2004.

řekové a turci jednají 
o sjednocení kypru

SUBARU LEVORG
BEZPEČNOST PŘEDEVŠÍM, 

LEVORG SE SYSTÉMEM EYESIGHT – VÍCE OČÍ VÍCE VIDÍ.
Rodinné auto bez kompromisů. Bezpečné a zábavné AWD kombi pro práci, zábavu i váš rodinný život. Poznejte, že sportovně 
laděný podvozek může být pohodlný. Přesvědčte se, že turbo motor boxer (170 koní!) spojený s automatem Lineartronic 
je rychlý, silný a přitom tichý. A vždy se spolehněte na bezpečnou technologii „druhých očí řidiče“ Subaru EyeSight s dvojicí 
kamer a adaptivním tempomatem a hlídáním jízdních pruhů. Bezpečnost ověřena nejnovějšími testy Euro NCAP 2016! 

Zažijte Subaru Levorg ještě dnes!

SUBARU
FINANCE

EMOCE PŘEDEVŠÍM.

Řidičovy druhé oči
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Maďaři 
na hedvábné 
stezce 
V kulisách diplomatické 
mizerie kolem (ne)přije-
tí dalajlamy v některých 
středoevropských zemích 
vyniká dohoda mezi  Maďar-
skem a Čínou o obří inves-

tici, která umožní obnovu 
či dostavbu maďarské části 
železniční tratě Bělehrad−
Budapešť. Společný podnik, 
ve kterém bude mít čínská 
strana výraznou majoritu − 
China Railway International 
Corporation spolu s China 
Railway International Group 
85 procent, Maďarské státní 
železnice MÁV 15 procent 
−,  bude připravovat tendry, 
uzavírat smlouvy o výstavbě 
a sledovat postup prací.

V Maďarsku se hovoří 
a píše o kolosálním projek-
tu, který bude financován 
výhradně z čínského úvěru. 
Tento železniční úsek bude 
součástí takzvané nové čín-

ské hedvábné cesty, po níž 
se má čínské zboží dostat 
do Evropy rychleji, přes 
řecký přístav Pireus. Ten už  
Číňané ovládají. Chystá se 
i celková dohoda o zvyšování 
čínských investic v Maďar-
sku, momentálně dosahují 
objem 3,7 miliardy dolarů.

„Ekonomika EU stagnuje. 
Je třeba se otevřít, evidentně 
pak směrem k nejúspěšnější 
ekonomice světa, k Číně,“ 
argumentoval na summitu 
16 zemí střední a východní 
Evropy v Rize maďarský 
premiér Viktor Orbán.

Ten o úspěšnosti nejnověj-
šího projektu nepochybuje, 
přestože se od jeho zveřejně-

ní v roce 2013 pravidelně ob-
jevují i kritiky. Ty poukazují 
především na mimořádně 
vysoké náklady 1,5 miliardy 
eur, které zaplatí maďarská 
strana, přičemž užitek bude 
mít hlavně Čína. Zmíněná 
částka se zajišťuje z 85 pro- 
cent z čínského dvacetileté-
ho úvěru, a úroky tak mohou 
dosáhnout až 400 milionů 
eur. Vysoký úvěr může 
způsobit problémy také při 
snižování objemu státního 
dluhu, který nyní dosahu-
je 75 procent HDP, a jeho 
nárůst výslovně zakazuje 
i maďarská ústava.

autor je spolupracovníkem redakce

Náš člověk v Budapešti

Gregor 
Martin Papucsek

cačevová 
roli favoritky 
na hlavu státu 
nepotvrdila

O novém bulharském 
prezidentovi se rozhodne 
až ve druhém kole, které 
se uskuteční 13. listopadu. 
Potvrzují to už neoficiál- 
ní výsledky nedělního 
hlasování, které zveřejnila 
ústřední volební komise 
a z nichž vyplývá, že voliči 
budou vybírat mezi prorus-
kým kandidátem Rumenem 
Radevem a vládní kandi-
dátkou Ceckou Cačevovou. 
Postup těchto dvou adeptů 
na hlavu státu do druhého 
kola není překvapením, 
protože to jasně naznačo-
valy předvolební průzku-
my. Trochu nečekané je, že 
první kolo podle nich měla 
vyhrát šéfka parlamentu 
Cačevová. Radev by pak má 
mít větší šanci až v duelu 
příští neděli. /čtk/

V Izraeli testují nový lék 
proti viru HIV
Izraelští vědci z Hebrej-
ské univerzity v Jeruza-
lémě vyvinuli přípravek 
umožňující léčbu pacientů 
nakažených virem HIV. 
Převratnost léku Gammora 
spočívá v jeho schopnosti 
zničit buňky viru jednou 
provždy bez vedlejších 
účinků, informoval server 
Times of Israel. Experi-
mentální lék se nyní testuje 
v Kaplanově lékařském 
středisku v Rechovotu.  

Britská vláda potvrdila 
brexit do konce března
Britský ministr pro 
odchod země z EU David 
Davis včera v parlamentu 
potvrdil, že vláda plánuje 
spustit proces vystou-
pení z evropského bloku 
do konce března příštího 
roku. Před poslanci tak 
reagoval na verdikt soudu 
z minulého týdne, podle 
něhož vláda potřebuje 
k zahájení procesu sou-
hlas parlamentu. Davis 
také zopakoval, že vláda 
se proti rozsudku od- 
volá. /čtk/

Krátce

Šéf oSn Jim Věří. Pan Ki-mun (uprostřed) věří, že si Mustafa 
akinci (vlevo) a Nikos anastasiadis nakonec ruce podají. 
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kypr je rozdělený na řeckou 
a tureckou část od roku 
1974, kdy se kyperští 
řečtí nacionalisté pokusili 
o vojenský převrat, jehož 
cílem bylo připojení ostrova 
k Řecku. turecko následně 
okupovalo severní část 
středomořského ostrova 
a turečtí kypřané vyhlásili 
severokyperskou tureckou 
republiku, kterou však uznává 
pouze ankara. na jejím území 
je nyní asi 35 tisíc tureckých 
vojáků. kypr byl zakládajícím 
členem Hnutí nezúčastněných 
zemí. Od 1. května 2004 
je členem evropské unie, 
1. ledna 2008 se připojil 
k eurozóně. 

rozdělený 
ostrov

KyPR

nikosia

larnaka

Famagusta
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  Řekové
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Zbytečná  
česká válka
Před třemi lety vypálili naši 
centrální bankéři úvodní 
výstřel ve světové měno-
vé válce. Prudce oslabili 
korunu a rozhodli se bránit 
jejímu posilování. Vzorně se 
zařadili. Takzvané kompeti-
tivní devalvace – nafukování 
zisků exportérů uměle osla-
bovanou měnou – prováděla 
tou dobou již řada zemí.

Jak víme z historie, k roz-
poutání války zpravidla 
poslouží vhodná záminka. 
Inscenovaná nebo zveličená. 
Nějaká ta vysílačka v Gli-
wicích, nějaký ten incident 
v Tonkinském zálivu. Cen-
trálním bankéřům – nejen 
českým – posloužila hrozba 
deflace. Ve spojení s nepříliš 
poučenými novináři a příliš 
ideologizujícími ekonomy 
se jim podařilo navodit do-
jem, že deflační spirála, jež 
doprovázela takřka výlučně 
velkou hospodářskou krizi 
třicátých let, najednou číhá, 
kam se podíváš.

Deflační spirála ve skuteč-
nosti zřejmě hrozila třeba 
v USA po pádu investiční 
banky Lehman Brothers 
na přelomu let 2008 a 2009. 
Proto pro první vlnu tamní-

ho kvantitativního uvolňo-
vání dnes nalézají pochopení 
i ekonomové, kteří by jinak 
centrální banky nejradši zru-
šili. První vlna kvantitativ-
ního uvolňování v USA byla 
celkem účinným prostřed-
kem proti rychle narůstající 
panice po pádu „Lehmanů“. 
Zkrátka a dobře, tehdy v USA 
opravdu hrozil typ „zlé“ de-
flace, jejž v roce 1933 popsal 
Irving Fisher.

Existují však i jiné typy 
deflace. Centrální banké-
ři je v rámci svého štvaní 
k měnové válce zamlčují, 
aby z deflace vytvořili krajně 

nebezpečnou hrozbu, a tedy 
záminku pro manipula-
ci s měnou a přesouvání 
bohatství napříč společností 
(k exportérům). Zamlčují, že 
kromě Fisherova deflačního 
efektu existuje také Pigouův 
deflační efekt. Arthur Pigou 
jen pár let po Fisherovi 
rozvinul koncept ozdrav-
né deflace. Trh podle něj 
disponuje autokorektivním 
mechanismem: když klesají 
ceny, kupní síla peněz se 
zvyšuje, což podněcuje spo-
třebitelské výdaje a nakonec 
i růst ekonomiky a zaměst-

nanosti. Podle Pigoua je eko-
nomika – bez pomoci státu či 
centrální banky – s to dostat 
se díky ozdravné deflaci 
i z keynesiánské pasti likvi-
dity. Nobelista James Tobin 
shrnuje, že Fisherův deflační 
efekt je relevantní pro krátké 
období, zatímco Pigouův pro 
období dlouhé. Proto první 
vlna kvantitativního uvolňo-
vání v USA měla svůj smysl. 
A proto ohledně druhé a třetí 
vlny, která v USA skončila 
až v roce 2014, existuje mezi 
ekonomy mnohem slabší 
konsenzus.

Intervenční režim ČNB má 
svým rázem jednoznačně 
blíže ke druhé a třetí vlně 
kvantitativního uvolňování  
v USA než k té první. In-
tervenční oslabení koruny 
nebylo aplikováno jako 
prostředek tlumící krátkodo-
bou tržní paniku – finanční 
krize u nás v podstatě vůbec 
neproběhla. Šlo o prostředek 
celkem obecné ekonomické 
stimulace a současně pro-
středek zamezující propadu 
cenové hladiny, byť i jen 
do mírně záporného pásma. 
Ve výsledku tak ČNB nepo-
tlačovala Fisherův efekt, 
neboť ten Česku nehrozil, 
ale nanejvýš efekt Pigouův, 
o němž je řada ekonomů 
přesvědčena, že je opravdu 
ozdravný. Kdo ale potřebuje 
měnově válčit, respektive 
„vzorně se zařadit“, záminku 
si vždy najde.

autor je hlavním ekonomem  
společnosti roklen
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Centrální bankéři 
zamlčují, že deflace 
může mít na 
ekonomiku také 
ozdravný účinek.

Tvář dne 

 Byl jsem pověřen, abych udělal 
ocenění vepřína, abychom měli 
nějakou sumu, o které můžeme 
mluvit se zástupci akcionářů,
řekl o vepřínu v letech ministr 
kultury Daniel Herman 
str. 3
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Glosa

Věčné Lety
Vláda oficiálním usnesením potvrdila, že hodlá něco 
udělat s vepřínem v Letech, který stojí na místě bývalého 
romského koncentračního tábora. Je třeba tento krok oce-
nit, ale není radno jej přecenit. Vepřín v Letech je v české 
politice přítomen dvacet let tu silněji, tu méně silně. Výsle-
dek dosud nebyl žádný.

Kabinet se teď dohodl, že nechá vypracovat posudek 
na cenu, za niž by vepřín odkoupil. To je dobrý první krok, 
ale mnoho dalších musí následovat. Vláda musí být ochot-
na navrženou cenu zaplatit. Majitelé musejí být ochotni 
za navrženou cenu vepřín prodat. Ministři se musejí 
dohodnout, co se stane potom. Nic z toho není ani zdaleka 
jisté. Pokud by se skutečně podařilo vítané gesto přetavit 
v čin v řádu měsíců, jak tvrdí ministr kultury Herman, byl 
by to sympatický příspěvek do kampaně před sněmovními 
volbami. A takových bude jako šafránu.
 Martin Čaban 

Komentář

Lukáš Kovanda
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Minirecenze

bylo by skvělé, kdyby 
mimozemšťané existovali

Tipy

Roxy • 19.00

Glass animals

britská formace Glass 
animals se po dvou letech 
vrací do Prahy. v Roxy 
představí nové album How 
to be a Human being.

Volání 
už od 1 kč

Koupíte 

v trafice 

a e-shopu

Volání za 1 Kč/min. se vztahuje na volání na jedno vámi zvolené číslo 
nebo na víkendové volání při dobití kreditu min. 200 Kč měsíčně. 

Více informací a e-shop na www.bleskmobil.cz 

260571/41 inzerce

fILmy

Zdaleka

(Režie: Lorenzo Vigas)
Hned s celovečerním 
debutem se podařilo 
venezuelskému filmaři 
Lorenzu Vigasovi 
vyhrát slavný festival 
v Benátkách. Porota 
vedená loni Alfonsem 
Cuarónem vybrala ukázkový artový film, který vstupuje 
do českých kin. Příběh stárnoucího zubního technika, který 
si nedokáže nikoho pustit blízko své duše, je pojat jako 
stylově vytříbené, lyrické existenciální drama, sázející víc 
na obraz než slova. Název Zdaleka je klíčové slovo pro formu 
i obsah snímku. Vigas často mezi protagonisty staví jemné 
vizuální hranice, film i pozoruhodně významotvorně pracuje 
s ostřením. Kamera je většinou statická a precizní. Zdaleka 
je nahlížen i bolestný příběh hlubokých traumat. Vše je vyprá-
věno z odstupu, tvůrce počítá, že si divák prostor mezi sebou 
a protagonisty sám zaplní čtením jemných symbolů.

Iva Přivřelová

n K pěti oscarovým 
nominacím za filmy 
Junebug, Pochyby, 
Fighter, Mistr a Špi-
navý trik by americká 
herečka amy adam-
sová mohla brzy 
přidat další díky sci-fi 
Příchozí. V očekávané 
novince Denise Ville-
neuva si populární 
hvězda zahrála hlavní 
roli lingvistky, která 
se snaží komunikovat 
s mimozemšťany. Sní-
mek Příchozí vstupuje 
do českých kin ve čtvr-
tek 10. listopadu.

Iva Přivřelová

 Snímek Příchozí je dost 
komplikovaný. Rozuměla 
jste při čtení scénáře, o čem 
má film být?
Do určité míry. Musela jsem 
si scénář přečíst znovu, pro-
tože na konci se vše změní, 
takže jsem se k příběhu 
vrátila s jinou perspektivou. 
Líbil se mi už napoprvé, 
napodruhé jsem jím byla 
posedlá. Věděla jsem, že to 
nebude snadná práce, ale 
řekla jsem si, že bez risku 
není odměna. Navíc Denis 
se chtěl soustředit na emo-
cionální cestu mé postavy 
Louise. Sci-fi je jen kulisa.

 V Příchozích hrajete 
lingvistku, která komu-

nikuje s mimozemšťany. 
Vznikl kvůli filmu celý nový 
mimozemský jazyk?
Ano, měli jsme k dispozici celý 
jazykový systém. Na filmu 
pracovali počítačoví progra-
mátoři a matematici. I umělci, 
kteří podle jejich programů 
vyvinuli mimozemský jazyk. 
Věděli jsme tedy, co který 
jejich symbol znamená. Nako-
nec jsem dokázala identifi-
kovat tři nebo čtyři symboly. 
Po třech měsících natáčení.

 Věříte, že existuje život 
mimo Zemi?
Doufám. To by bylo skvě-
lé, ne? Generace se dívají 
na hvězdy a přemýšlejí 
o vesmíru, hledáme tam 
odpovědi. Moje dcera tomu 
říká „nahoře s Bohem“. 

 Máte ráda sci-fi?
Ano, tedy nečtu ho, ale 
ve filmu mě baví. Má v sobě 
imaginaci, kterou disponuje 
každé dítě, než z něj okolní 

svět udělá cynika. Ráda si 
možnosti naší představivosti 
připomínám.

 Připadá vám, že filmů 
jako Příchozí ubývá, proto-
že Hollywood dnes zajímají 
hlavně superhrdinské akce?
Nemyslím si. Hollywood 
funguje v cyklech. Když jsem 
přišla do L. A., točily se samé 
filmy o mladých. Teď se in-
vestice nejlíp vrátí na super-
hrdinských akcích. Uvidíme, 
co přijde příště. Ale já hraju 
nejen proto, že musím nějak 
vydělávat, ale protože chci 
vyprávět příběhy. A ty tady 
budou vždycky.

celý rozhovor na e15.cz

autorka je spolupracovnicí redakce

http://magazin.e15.cz/kultura/americka-herecka-amy-adamsova-bylo-by-skvele-kdyby-mimozemstane-existovali-1325027
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na přehlídce. 
Ruští vojáci oblékli 
historické unifor-
my při vojenské 
přehlídce v Mosk-
vě. Připomněli si 
tak rok 1941, kdy 
ve stejný den Rudým 
náměstím pochodo-
valy pluky branců. 
Po Stalinově projevu 
jednotky zamířily 
rovnou na frontu 
do bojů proti nacis-
tickému Německu.

e15, deník pro ekonomiku a byznys | Vydává cn invest a. s., Pařížská 130/26, Josefov, 110 00 Praha 1, iČ 04312945, internet www.e15.cz | Šéfredaktorka tereza zavadilová | zástupci šéfredaktorky Hana Filipová, Martin Čaban a stanislav Šulc

Šéfkomentátorka Jana Havligerová | Vedoucí vydání kateřina baumgartnerová a Petr dašek | redakce e15.cz Michal nosek | sekretariát redakce adéla nová, tel.: 225 977 668 | kontakt na členy redakce jmeno.prijmeni@cninvest.cz   

distribuce distribuce@cninvest.cz | Marketing Hana Holková, hana.holkova@cninvest.cz | inzerce Šárka kamarýtová, sarka.kamarytova@cncenter.cz | Číslo registrace deníku e15 – Mk Čr e 17948, issn 1803-4543  

deník e15 vychází od listopadu 2007 | Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze se souhlasem vydavatele | adresa redakce: komunardů 1584/42, 170 00 Praha 7, redakcee15@cninvest.cz  

nevyžádané příspěvky se nevracejí | tisk eUrOPrint a. s. | Předplaté predplatne@cpost.cz, bezpl. linka 800 300 302 | tištěný a prodaný náklad ověřuje abc, člen iF abc

n Přesně 180 let  
uplynulo v neděli  
6. listopadu od úmrtí 
českého literáta.  

Koncem října 1836 si mladý 
právní koncipient zapsal 
do svého deníku: „V neděli 
večer ležel jsem na Radobýlu, 
na velkém vrchu za Litomě-
řicemi. Bylo tma. V tom vyšel 
v Litoměřicích oheň. Běžel 
jsem do Litoměřic, přirazím 
asi za tři čtvrtě hodiny a jsem 
přece jedním z nejprvnějších 
u ohně. …Já svlékl kabát a od-
hodil klobouk, jeden mi polil 
hlavu vodou, aby vlasy nechy-

tily. …sotva jsem tam vydržel 
horkem a větrem, vždy, než 
jsem vodu vylil, musil 
jsem si obličej 
natřít a napít se. 
Tak jsme tu sto-
dolu a celou 
tu řadu za ní 
zachránili.“

Hrdinský 
čin však 
nezůstal bez 
následků. O ně-
kolik dní později, 
6. listopadu, kon-
cipient umírá na zápal 
plic či cholerinu, mírnější 
formu cholery. Jmenoval se 
Karel Hynek Mácha a bylo 

mu 25 let. Tragický osud byl 
ještě umocněn tím, že v den 

pohřbu, 8. listopadu, 
se měl ženit s Lori 

Šomkovou, která 
mu nedávno 

předtím poro-
dila syna. 

Mácha 
v době smrti 
nebyl příliš 

známý ani 
oslavovaný. 

Za života mu vy-
šlo pár básní a jedi-

ná kniha: Máj, vlastním 
nákladem v počtu šesti set 
výtisků. Recenzí nevyšlo tolik 
a málokterá byla povzbudivá. 

Vadila obtížná zařaditelnost 
díla a například J. K. Tylovi 
i malý nacionální náboj. 

Postupem času však 
uznání Máje dosáhlo tako-
vých výšin, že si Máchu jako 
předchůdce přivlastňovali 
představitelé takřka všech 
různých uměleckých i ideo-
vých směrů. V mnohovrstev-
naté básni si pro sebe každý 
mohl nalézt, co právě hledal. 
Místo spisovatele a básníka 
tak byl Mácha často prezen-
tován jako národní vůdce či 
zástupný symbol. Možná vr-
cholem tohoto zbožštění byl 
druhý Máchův pohřeb v květ-
nu 1939. Na popud guvernéra 

Národní banky Karla Engliše 
byly ostatky na litoměřickém 
hřbitově exhumovány, aby 
nespočívaly v říši. Pohřeb 
na vyšehradském Slavíně se 
pak stal přirozenou manifes-
tací proti nacismu.

Mácha po sobě nezanechal 
jen básnické dílo, ale i několik 
próz, román, nedokončená 
dramata, deníkové záznamy 
a na sto kreseb vzniklých 
za častých putování po čes-
kých a cizích krajích. Na čes-
kou poezii a literaturu jako 
by jeho dílo mělo podobný 
vliv, jako jeho osud na vní-
mání role a úlohy umělce 
ve společnosti.  /mec/

Výročí týdne

Básník a spisovatel 
Karel Hynek Mácha 

zemřel ve věku

25 let.

předčasné úmrtí karla hynka máchy


